
چالـش بـزرگ فوتبـال ایـران درخصـوص درآمـد تبلیغـات محیطـی و اینکه 

آیـا ایـن درآمـد حـق باشگاه هاسـت یـا خیـر کـه توسـط باشـگاه اسـتقلال 

اسـتارت خـورده همچنـان ادامـه دارد و حـالا موضـوع عـدم اسـتفاده از 

بازیکنـان خارجـی بـرای این باشـگاه به خاطر عدم ارائـه ضمانتنامه بانکی 

بـه یـک چالـش مهـم اساسـی دیگر تبدیل شـده کـه البته خیلی هـا این دو 

موضـوع را مرتبـط بـا هـم می داننـد. ایـن درحالـی اسـت که موانـع و برخی 

ایرادهـا بـرای جـا افتـادن قوانیـن جدیـد در فوتبـال ایـران کـه خیلی هـا از 

جملـه عضـو سـابق هیات مدیـره اسـتقلال برخـی از ایـن قوانیـن را نابجـا و 

سسـت بنیاد می دانند همچنان وجود دارد و به نظر می رسـد برای تثبیت 

ایـن مقـررات بایـد آزمـون و خطـا و زمـان زیـادی سـپری شـود. درخصـوص 

اتفاقـات اخیـر در فوتبـال ایـران و همچنیـن ایجـاد برخـی از ایـن قوانیـن 

و ایـن موضـوع کـه آیـا درآمدهـای تبلیغـات محیطـی حـق باشگاه هاسـت 

یـا سـازمان لیـگ، دقایقـی بـا حجـت نظـری عضـو سـابق هیات مدیـره 

اسـتقلال صحبـت کردیـم. بـا ایـن توضیح کـه او خیلی تمایلـی به صحبت 

کـردن در برهـه زمانـی فعلـی را نداشـته چـون اعتقاد دارد بـه خاطر بعضی 

حساسـیت ها روی افـراد و سـمت های آنهـا برخـی اظهـارات می توانـد بـه 

جای تسـریع کردن امور بیشـتر نقش مانع را داشـته باشـد. با این حال با 

توجـه بـه اینکـه او در گذشـته نه چندان دور در باشـگاه اسـتقلال صاحب 

منصـب بـوده و درخواسـت بـرای مقایسـه دوران فوق بـا دوران فعلی باعث 

شـد تـا ایـن مصاحبـه شـکل بگیـرد. گفت وگـوی »فرهیختـگان« بـا حجت 

نظـری را در ادامـه می خوانیـد. 

زمانـی کـه عضـو هیات مدیـره باشـگاه اسـتقلال بودیـد پولـی از بابـت 

تبلیغـات محیطـی از سـازمان لیـگ دریافـت کردیـد؟

اگـر صادقانـه بخواهـم بگویـم جزئیـات دریافت هـا و پرداختی هـای آن دوره را 

بـه یـاد نمـی آورم امـا بـه هـر حال اگـر هـم پرداختی ای سـازمان لیگ به باشـگاه 

داشـت، عـدد قابل توجهـی نبـوده امـا بـاز هم تاکیـد می کنم حضـور ذهن ندارم 

و بایـد قاعدتـا بـه گزارش هـای مالـی کـه مدیران عامـل وقت ارائه کردنـد مراجعه 

کنـم تـا ببینـم اگـر پرداختـی وجود داشـته چـه مبلغی بوده اسـت. 

امـا معمـولا باشـگاه ها اشـاره می کننـد در سـالیان گذشـته اگـر قـرار بـه 

پرداختـی از سـوی سـازمان لیـگ بـوده ایـن موضـوع بـا جرایـم تیم هـا و 5 

درصد قرارداد بازیکنان یر به یر شده و چیزی دست شان را نگرفته است. 

بـه صـورت کلـی می خواهـم بـه همین موضوع اشـاره کنم فـارغ از اینکه در دوره 

مدیریتی ما سـازمان لیگ به باشـگاه اسـتقلال پرداختی داشـته یا خیر اما نکته 

اساسـی و مهـم ایـن اسـت کـه وقتی ما حرف از باشـگاه داری حرفـه ای می زنیم و 

بـه دنبـال ایـن موضـوع هسـتیم کـه لیگ حرفه ای داشـته باشـیم باید بـه لوازم و 

الزامات آن هم پایبند باشـیم، در این بین خیلی وقت ها شـاهد این هسـتیم که 

علاقه منـدان بـه دیگـر رشـته های ورزشـی به ایـن موضوع اعتـراض می کنند که 

چـرا ایـن همـه دولـت بـرای فوتبال هزینـه می کند و اگر بخواهیم بـه این موضوع 

نـگاه منصفانـه داشـته باشـیم شـاید ایـن صحبـت خیلـی بیـراه هم نباشـد و این 

انتظار، انتظار نابجایی نیست که در رشته های ورزشی دیگر هم هزینه شود اما 

موضوع اینجاسـت که وقتی رشـته های دیگر و منتقدان به این مسـاله اعتراض 

می کننـد کـه چـرا در فوتبـال تـا این انـدازه هزینه می شـود به نظـرم اتفاقا دولت 

بایـد بـه ایـن موضـوع به عنـوان فرصتـی نـگاه کنـد و از ایـن رهگذر تـلاش کند تا 

لیـگ برتـر مـا و دیگـر لیگ هـای فوتبال کامـلا حرفه ای دنبال شـوند، یعنی مثل 

کشـورهای دیگـر کـه ورزش در بخـش خصوصی امورش دنبال می شـود و دولت 

صرفـا سیاسـتگذار و ناظـر اسـت، اینجـا هم همیـن انتظار می رود کـه در فوتبال 

و تمام رشـته های ورزشـی همین اتفاق بیفتد که یکی از الزامات سـپرده شـدن 

کارهـا بـه بخـش خصوصـی و خـود مـردم این اسـت کـه شـما امـکان درآمدزایی 

بـرای آنهـا را فراهـم کنیـد. در همـه جـای دنیـا باشـگاه های فوتبـال و مشـخصا 

فوتبال از محل پخش تلویزیونی و تبلیغات محیطی و بسـیاری از امکانات دیگر 

اسـتفاده می کننـد تـا بتواننـد امـور جـاری خـود را بگذراننـد امـا ایـن دو فاکتـور 

مهـم درآمـدی در فوتبـال ایـران در انحصـار بخش دولتی و عمومی اسـت و هرگز 

بـه باشـگاه ها عمـلا پرداختـی ای صـورت نمی گیـرد و اگـر هـم پرداختی داشـته 

باشـند بسـیار ناچیـز اسـت. در پخـش زنـده تلویزیونـی کـه انحصـار در اختیـار 

صداوسیماسـت و در تبلیغـات محیطـی نیـز سـازمان لیـگ عمـلا ایـن انحصـار 

را بـه دسـت خـود گرفتـه اسـت و تمـام درآمدهـای حاصـل از ایـن دو نهـاد بـه 

خـود ایـن دو محـل تعلـق پیـدا می کنـد، بنابرایـن  عمـلا فوتبال هیچ بهـره ای از 

درآمدهـای حاصـل از تماشـاگران خـودش نمی برد. بنابراین ایـن انتظار می رود 

که سـازمان لیگ، فدراسـیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان برای این موضوع 

برنامـه جـدی داشـته باشـند و اقـدام جـدی هـم انجـام بدهند تا مردم احسـاس 

کننـد کـه وعده هـای داده شـده بـه واقعیـت نزدیـک اسـت و اگـر واقعـا حـرف از 

حرفه ای گـری می زنیـم یـا حـرف از سـپردن امـور بـه دسـت مـردم می زنیـم بایـد 

لـوازم و امکانـات آن را هـم فراهـم کنیـم تـا واقعـا باشـگاه ها بتواننـد بـه صـورت 

خصوصـی اداره شـوند. ایـن مسـاله خصوصی سـازی باشـگاه های اسـتقلال و 

پرسـپولیس کـه سال هاسـت مطـرح می شـود بنـده از ابتـدا هـم به آن خوشـبین 

نبـودم و تصـور می کـردم امـکان ایـن اتفـاق خیلی مهیـا نیسـت، الان هم مطرح 

شـده و واقعیـت ایـن اسـت اگـر ایـن دو باشـگاه و باشـگاه های دیگـر بخواهند به 

صـورت خصوصـی اداره شـوند، نمی شـود شـما امکان هـای درآمدزایـی متداول 

در دنیـا را بـرای آنهـا فراهـم نکنید. 

در راسـتای همین موضوعی که به آن اشـاره کردید به نظر می رسـد که این 

تابـو یعنـی مقابلـه بـا سـازمان لیگ برای گرفتـن تبلیغات محیطی توسـط 

باشـگاه اسـتقلال شکسـته شـد اما به جای اینکه سـایر باشـگاه ها همراه 

اسـتقلال باشـند بـه نظـر می رسـد گاهی برخـی مقابل این تیم قـرار گرفته 

و اجـازه نمی دهنـد تـا حـق واقعـی باشـگاه ها بـه آنهـا برسـد.  همچنیـن در 

ایـن بیـن یـک چنـد دسـتگی به وجـود آمده که هرگـز اجـازه نمی دهد این 

امـر محقـق شـود تـا جایـی کـه حتی بـوی انتقام از سـوی سـازمان لیگ در 

اتفـاق ممانعـت از حضـور بازیکنـان خارجـی اسـتقلال در زمیـن بـه ادعای 

مسـئولان اسـتقلال به مشـام می رسد. 

خیلــی طبیعــی اســت وقتــی یکــی جایــی یــک چرخــش مالــی خیلــی بــزرگ دارد 

بــرای تغییــر ریــل در آن محیــط مقاومــت وجــود داشــته باشــد. به طــور طبیعــی 

عــده ای از ایــن درآمدهــای تبلیغــات محیطــی دارنــد ســود می برنــد و اگــر قــرار 

باشــد ایــن درآمــد بــه باشــگاه ها تعلــق پیــدا کنــد طبیعــی اســت کــه ســود آنهــا از 

بیــن رفتــه یــا کاهــش پیــدا خواهــد کــرد و طبیعی تــر هــم هســت کــه بخواهنــد 

مقاومتــی داشــته باشــند امــا فکــر می کنــم مســیر خــوب و درســتی کــه جنــاب 

آقــای آجرلــو مدیریــت باشــگاه اســتقلال آغاز کردند را باید ادامــه داد و وظیفه همه 

مــا ایــن اســت کــه از آن حمایــت کنیــم و هــر کاری هــم کــه می توانیــم بــرای تحقق 

ایــن اتفــاق خــوب رقــم بزنیــم. واقعیــت ایــن اســت کــه اگــر ایــن امــکان به عنــوان 

گام اول بــرای درآمدزایــی باشــگاه ها فراهــم شــود مــا می توانیــم تصــور کنیــم کــه 

ــا باشــگاه هایی تمامــا  در ســال های پیــش رو ان شــاءالله یــک لیــگ حرفــه ای ب

حرفــه ای داشــته باشــیم. همیــن الان متاســفانه بســیاری از امــورات باشــگاه ها به 

صــورت دیگــری رقــم می خــورد و شــاید در برخــی از تصمیمــات مدیران باشــگاه ها 

آنچنــان اثرگــذار نباشــند کــه بــه نظــر می رســد بــا حرفه ای تــر شــدن فضــای لیــگ 

و باشــگاه ها انتظــار اســتقلال بیشــتری از ســوی تصمیمــات مدیریتــی داشــته 

باشــیم. لــذا ایــن اتفــاق مبــارک و میمــون را بایــد قــدر بدانیــم و بایــد تــلاش کنیــم 

کــه بــه ســرانجام برســد. امیــدوارم همــه باشــگاه های دیگــر هــم ایــن دیــد و طبــع 

بلنــد را داشــته باشــند و آینده نگــری کننــد و صرفــا بــه امــروز و منافــع کوتاه مــدت 

خــود توجــه نکننــد و بــه ایــن فکــر کننــد اگــر ایــن اتفــاق خــوب بــرای باشــگاه 

اســتقلال بیفتــد بــرای همــه ایــن باشــگاه ها خواهــد افتــاد و ایــن موضــوع بــرای 

لیــگ مــا مفیــد خواهــد بــود. 

بـه نظـر شـما اصولا درخواسـت ضمانتنامه بانکی بـرای بازیکن خارجی که 

امروز به یک قانون در سازمان لیگ تبدیل شده است کار درستی است؟

مـن فلسـفه ضمانـت بانکـی بـرای بازیکنـان خارجـی را درک نمی کنـم و اصـلا 

نمی دانـم ایـن موضـوع بـرای چـه مطـرح شـده اسـت. اگـر هـم چنیـن قاعـده و 

قانونـی در سـازمان لیـگ وجـود دارد بـه نظـر نمی رسـد خیلـی مبنـای منطقـی 

داشـته باشـد و ضمن اینکه فارغ از مبنای غیرمنطقی و غیرحقوقی آن نکته ای 

کـه الان خیلـی مهـم اسـت تبعیضـی اسـت کـه در بیـن باشـگاه ها خواه ناخـواه 

بـه وجـود می آیـد، چـون برخـی عمـلا امـکان تودیـع ضمانـت بانکـی را ندارنـد و 

برخـی باشـگاه های دیگـر بـه راحتـی می تواننـد ایـن ضمانتنامه هـا را تهیـه و 

تودیـع کننـد، لـذا خـود ایـن تبعیـض به فوتبال ما آسـیب خواهد زد و این دسـت 

قواعـد و مقـررات بی مبنـا یـا سسـت مبنا می تواند روی کیفیـت لیگ ما اثر منفی 

بگـذارد و قطعـا اگـر ایـن دسـت قواعـد تغییـر کننـد، مـا می توانیم انتظـار بهبود 

وضعیت کیفی لیگ را داشـته باشـیم. الان درحال حاضر شـرایط فعلی شـرایط 

مناسـبی نیسـت و بـه نظـر می رسـد ایـن شـرایط نامناسـب باعـث ظلـم مضاعف 

در حـق اسـتقلال شـده کـه امیـدوارم بـا تلاش هایـی کـه مدیـران فعلی باشـگاه 

انجـام می دهنـد و همچنیـن بـا ورود وزارت ورزش و جوانـان بـه ایـن قضیـه، ایـن 

مشـکلات هم خیلی زود حل وفصل شـوند و امیدوارم سـازمان لیگ و فدراسـیون 

فوتبـال هـم بـرای جبـران ایـن نقیصه هـر آن چیزی که در توان دارنـد را در اولین 

فرصـت به اجـرا بگذارند. 

شـما نظـر برخی مسـئولان باشـگاه اسـتقلال مثـل بیژن طاهـری که گفته 

بـود سـازمان لیـگ بـا ایـن دسـته قواعـد و مقـررات ناگهانـی بـه خاطر حق 

تبلیغـات محیطـی می خواهـد از اسـتقلال انتقـام بگیـرد را قبـول دارید؟

مـن نمیدانـم چنیـن تعبیـری را می تـوان بـه کار بـرد یـا خیـر امـا به نظر می رسـد 

سـازمان لیـگ بایـد جـوری رفتـار کنـد که هیـچ شـائبه ای دربـاره فعالیت هایش 

وجـود نداشـته باشـد بـه هـر حـال رفتارهـا جوری اسـت که شـائبه برانگیز اسـت 

و می تـوان احتمالاتـی را داد امـا مـن امیـدوارم ایـن شـائبه ها بـا رفتـار مناسـب و 

درسـت و بـه موقـع سـازمان لیـگ برطـرف شـود و ایـن سـوء تفاهم ها رفع شـود و 

امیـدوارم سـازمان لیـگ بـا رفتـار منطقـی و درسـت و بجا باعث شـود تـا همه این 

نگاه های منفی برداشـته شـود و هواداران عزیز فهیم و پرشـور اسـتقلال بتوانند 

بـه سـازمان لیـگ و تصمیمـات و اقداماتش اعتماد کننـد. الان میلیون ها ایرانی 

نسـبت بـه اقدامـات سـازمان لیـگ دل چرکیـن و نگران هسـتند و با دیـده تردید 

بـه نیـت ایـن عزیـزان نـگاه می کننـد، بنابراین امیـدوارم خیلی زود بـا تصمیمات 

و اقداماتـی کـه انجـام می دهنـد ایـن شـائبه ها را برطـرف کنند. 

از دوران حضورتـان در اسـتقلال خاطـره یـا نقـل قولـی در ارتبـاط بـا ایـن 

بحـث چیـزی در خاطرتـان هسـت؟

اتفاقــا ً در ایــن مــورد صحبــت بســیار اســت و مــن فکــر می کنــم نیــاز اســت تــا 

ــاس  ــاب و حس ــر الته ــرایط پ ــن ش ــا ای ــود ت ــته ش ــه داش ــلا نگ ــا فع ــن حرف ه ای

ســپری شــود امــا بــه وقتــش اتفاقــا خیلــی حرف هــا را بایــد گفــت تــا هــوادار هــم 

از خیلــی از موضوعاتــی کــه مــا در ســینه نگــه داشــتیم و فعــلا راز مگــو هســتند و 

بــرای آرامــش باشــگاه و هــواداران نگفتیــم یــک روز ایــن حقایــق را متوجــه شــود 

امــا الان زمــان بازگــو کــردن ایــن حقایــق نیســت ولــی بــه وقتــش حتمــا در ایــن 

خصــوص صحبــت خواهــم کــرد. 

w w w . F D N . I R

ورزش @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

آنالیز خط به خط آبی پوشان در فصل جدید

کاشتههابرایاستقلالکارنمیکند

اسـتقلال در فاز دفاعی عملکرد خوبی دارد. به طور مشـخص 

در یک سـوم هجومـی زمیـن، اسـتقلال پرس از بـالا را به خوبی 

انجـام می دهد:

1( نـوع دویـدن مـورب مهاجـم نـوک و حمایـت ازطـرف دیگـر 

مهاجمـان کمـک بزرگـی می کنـد بـه خـط هافبـک و مدافعان 

بـرای بازی خوانـی بهتـر، 2( جایگیـری بازیکنـان به صـورت 

بسـته و سازماندهی شـده پشـت سـر مهاجمان کمک می کند 

کـه اسـتقلال به راحتـی توپ هـا را قطـع کنـد. واضح اسـت که 

اسـتقلال روی این سـبک تمرین کرده و در تنظیم فاصله بین 

خطـوط حساسـیت بـه خرج داده اسـت.

در یک سـوم میانـی زمیـن، اسـتقلال بـا تولیـد برتـری عددی، 

برگشـت بـه زمیـن خـودی بـا شـدت دوندگـی بـالا و تولیـد 

لایه هـای دفاعـی نشـان داد کـه می خواهـد همـه فضا هـا را 

ببنـدد و برنـده نبردهـای مرکـز زمیـن باشـد. نکتـه قابل توجـه 

در ایـن بخـش زمیـن، رعایـت فاصلـه مناسـب بیـن خطـوط و 

داشـتن تعـادل تیمـی نزدیـک بـه تـوپ و دور از تـوپ اسـت. 

به طـور خـاص، اسـتقلال نشـان داد می تواند حریـف را مجبور 

کنـد آن طـور کـه می خواهـد بـازی کنـد.

اتفاقاتیکهدربازیهایبزرگخطرناکاست

در یک ســـوم دفاعی زمین، اســـتقلال با اینکه پوشش خوبی 

دارد، اجـــازه برتری عددی به تیم حریف نمی دهد و قدرت بالا 

در نبـــرد هوایی دارد، اما در حیـــن ضدحمله حریف با برابری 

عددی )3 مقابل 3( مواجه شده یا موقعیت به حریف می دهد 

که این اتفـــاق در یک بازی بزرگ یا دربرابر مهاجمان باهوش 

بسیار خطرناک است. اســـتقلال در فاز دفاعی دارای نظم و 

دیســـیپلین است و آمار یک گل خورده در ۶ بازی گواه همین 

موضوع است. استقلال برای حفظ این عملکرد باید ممارست 

بیشتری به خرج دهد.

در کل بـازی بـا 3 دفـاع مرکـزی ضعف هایـی دارد که با آموزش 

و تمریـن اصلاح پذیـر اسـت. همچنیـن در فـاز انتقـال از دفاع 

بـه حملـه، اسـتقلال کیفیـت بالایـی را بـه نمایـش گذاشـت. 

ضدحمله های سـریع زیر 8 ثانیه و کارهای ترکیبی روبه جلو و 

رسـیدن به یک سـوم هجومی نشـان از یک فوتبال مدرن دارد 

که فقط با وقت و ممارسـت بیشـتر می تواند به پختگی برسـد.

عملکردقابلقبولدرفازهجومی

در یک ســـوم دفاعی زمین، به طور مشهود استقلال تمایل به 

بازی سازی از عقب دارد، ولی نشان داد که توانایی حمله مستقیم 

را نیز دارد )ارسال بلند از خط دفاع برای مهاجمان( . به هرحال 

انتقال توپ سالم و موثر روی زمین یا دریافت سالم و موثر از خط 

هافبک کمتر به چشم می خورد. اصرار استقلال در بازی کردن 

به این ســـبک قابل تحسین اســـت، اما باید آن را بهبود بخشد 

آن هم توسط چرخش هافبک های مرکزی در امر بازی سازی.

در یک سـوم میانی، اسـتقلال تمایل زیادی به حمله از کانال 

مرکـزی دارد؛ 1( اسـتفاده از یـک و دو عمـودی، 2( حمایـت 

نفـر سـوم در پرکـردن فضاهـا، 3( سـپردن تـوپ  )lay off(بـه 

نفـر روبـه دروازه حریـف و ۴( تجمـع بازیکنـان نزدیـک بـه تـوپ 

نشـان دهنده یـک فکـر بـا برنامـه ثابت شـده اسـت.

به عـلاوه شـکل هجومی اسـتقلال در حیـن مالکیت توپ پس 

از یک ضربه بلند نشان از آمادگی آنها برای رباییدن توپ سوم 

بود. اما اسـتقلال نیاز به زمان بیشـتری دارد تا این برنامه ها را 

درقالـب تاکتیـک تیمـی به طور موفق اجـرا کند. اما درمجموع 

معتقدم در فاز هجومی اسـتقلال عملکرد قابل قبولی دارد.

اما در یک سـوم هجومی زمین، اسـتقلال نیز تمایل بیشـتری 

بـه هجـوم از کانـال مرکـزی دارد. تلاش اسـتقلال بـرای حمله 

سـریع بـا پاس هـای کوتـاه برای شکسـتن خـط دفاعی حریف 

تحسـین برانگیز اسـت، امـا همیشـه نمی تـوان سـرعت بازی را 

بـالا نگـه داشـت. ایـن نـوع حملـه نیـاز بـه مهاجم نـوک ندارد، 

درعوض نیاز به مهاجمی دارد که بتواند پشت به دروازه حریف 

توپ بگیرد و توانایی برنده شدن یک برابر یک را داشته باشد.

تاثیروریادرتنوعحملات

درکل عـدم تمایـل بـه رفتـن بـه گوشـه ها، دور نـزدن مدافعـان 

حریف و نبود بازی تأخیری در حمله سـبب می شـود اسـتقلال 

هیـچ گاه نتوانـد بـر دروازه حریـف خیمـه بزند و بـازی مالکانه به 

نمایش دربیاورد. اسـتقلال باید بتواند سـرعت بازی را در دست 

خـود نگـه دارد. حضـور وریـا غفوری وینگر کلاسـیکی که نیاز به 

عرض دارد برای نفوذ بهتر و بیشتر، می تواند تنوعی به حملات 

اسـتقلال نیـز بدهـد. در فـاز انتقال از حمله به دفاع، اسـتقلال 

نشـان داد درک بالایی از نقطه ضعف سیسـتم بازی خود دارد. 

استقلال به خوبی می داند با حضور 3 مدافع مرکزی ضدحمله 

حریـف می توانـد خطـر را دوچندان کند. برگشـت های سـریع و 

خشـن در قیف دفاعی، بسـتن عمق دفاع، برگشـت 2 هافبک 

کنـاری و تولیـد خـط دفاعـی 5 نفـره به خوبـی می توانـد ایـن 

ضعـف را پوشـش دهـد، که اسـتقلال بار هـا به خوبی ایـن کار را 

انجـام داد. البتـه یادمـان نـرود که دویدن سـریع دفـاع روبه گل 

خـودی، منجربـه دادن خطـا و کرنر زیاد می شـود.

اهمیتضرباتایستگاهی

بایـد بـا دقـت بیشـتری بـه آمـار بـازی درخصوص ایـن موضوع 

پرداخـت. بـه هرحـال اسـتقلال برنـده ایـن ضربـات نبـوده و از 

توپ برگشـتی نیز اسـتفاده نکرده اسـت. بهتر اسـت استقلال 

نقشـه  دیگـری بـرای ایـن موقعیت هـا بچینـد؛ ازقبیـل بـازی 

کوتـاه و ترکیبـی کـه همانـا داشـتن فقـط یـک  هـدف همیشـه 

دلهـره آور و منفـی اسـت.

کیفیتنیمکتنشینان

در بـازی بـا گل گهـر تیـم سـیرجانی تیـم خوبی بـود و مالکیت 

بالایـی هـم داشـت و بـه قـول معـروف اسـتقلال را اذیـت کرد، 

امـا در وسـط زمیـن خـودش و نه در یک سـوم دفاعـی این تیم. 

درواقـع اسـتقلال در فـاز دفاعـی خـوب کار می کنـد و نظـم و 

دیسـیپلین ایـن تیـم در ایـن منطقـه بسـیار خـوب بـود. آنهـا 

فضاهـا را خـوب پوشـش داده و خیلـی خـوب کار کردنـد. امـا 

اینکه دو بازیکن خارجی اسـتقلال محروم شـدند، شاید اتفاق 

خوبـی نباشـد، ولـی من معتقدم بازیکنـان ذخیره این تیم باید 

در همـان حـد باشـند، بالاخـره وقتـی اتفاقـی بیفتد، سـایرین 

بایـد ایـن قابلیـت را داشـته باشـند کـه جلـوی هـر تیمـی بازی 

کننـد، همان طـور کـه مربـی می خواهـد و درنتیجـه نمی تـوان 

خیلـی در ایـن خصوص بهانـه آورد.

یادداشت
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حجت نظری در گفت وگو با »فرهیختگان«: فلسفه ضمانت بانکی برای خارجی ها را درک نمی کنم

2 فاکتور مهم درآمد فوتبال در انحصار بخش دولتی است
سازمان لیگ جوری رفتار کند که شائبه ای درباره فعالیت هایش نباشد

امیدعلیدفتری
مربیسابقاستقلال

چهارشنبه برای دربی تصمیم گیری می شود

اصراراستقلال:

بایدتماشاگرانباشند
دیـــدار هفته هشـــتم تیم های فوتبال اســـتقلال و 

پرسپولیس موســـوم به دربی درحالی شنبه آینده در 

ورزشگاه آزادی برگزار می شود که هنوز تکلیف حضور 

تماشاگران در این دیدار مشخص نیست و این موضوع 

در هاله ای از ابهام قرار دارد.

ــای  ــر تیم ه ــدار اخی ــه دو دی ــه آنک ــه ب ــا توج ــه ب البت

ــا  ــگاه آزادی ب ــان در ورزش ــل حریفان ش ــرخابی مقاب س

حضــور هــواداران برگــزار شــد ایــن گمانه زنــی مطــرح 

ــا در  ــا کرون ــا تصمیــم ســتاد مبــارزه ب ــود کــه ب شــده ب

ورزش و همراهــی ســازمان لیــگ و فدراســیون فوتبــال 

بــه احتمــال زیــاد دیــدار دربــی پایتخــت نیــز بــا حضــور 

ــه  ــه ب ــا توج ــا ب ــد، ام ــد ش ــزار خواه ــاگران برگ تماش

اینکــه طبــق شــنیده های »فرهیختــگان« دیــدار امــروز 

تیم هــای پرســپولیس و نفــت مسجدســلیمان از هفتــه 

هفتــم رقابت هــای لیــگ برتر بــدون حضور تماشــاگران 

برگــزار خواهــد شــد حــالا ســایه ســنگین ایــن موضــوع 

یعنــی برگــزاری بازی بــدون تماشــاگر روی دربی افتاده 

ــل  ــتقلال مقاب ــده اس ــنبه آین ــدار ش ــاق دی ــن اتف و ای

ــد. ــد می کن ــپولیس را تهدی پرس

در جلسه روز گذشته بین مسئولان برگزاری بازی، این 

ماجرا یعنی برگزاری دربی بدون تماشـــاگر تا آستانه 

تحقق پیش رفت اما از آنجایی که استقلالی ها میزبان 

این دیدار هســـتند نماینده این باشگاه روی برگزاری 

بازی با تماشـــاگر اصرار ورزیده و با پافشاری وی مقرر 

شده در جلســـه آتی که چهارشنبه آینده در ورزشگاه 

آزادی برگزار می شـــود در این خصوص تصمیم گیری 

لازم و نهایی به عمل بیاید.


